

Gogoeta batzuk Leonera itzultzean

Esan liteke denbora ez dela pasatu Leongo mendietan 1989.eko ekainean argitaratu zen Pyrenaica Ibilpideak izeneko alea idazteko kanpo-lana egin genuenetik hona. Garai hartan ere esistitzen zen zeru zabalpeko meatzaritzaren ugalketa hor badago ere, hango tontor eta bailaretan zehar berriro ibiltzean ez dugu igerri aldaketa handirik paisaian. Beharbada, deigarriena izan liteke herrixka batzuk berreskuratuak izaten ari direla, bigarren egoitzak bezala baino ez bada ere.

Ez da aldatu ere igoera eta ibilpideei buruzko literatura. Agian alde horrek ez du oraindik eragin interesik argitaratzaleengan, zeintzuk beste aldetik Europako Haitzei buruz aspertu arte argitaratzen baitute. Edozein lekutako mendi-erakargarritasunei buruzko informazioa ugaltzen ari den une honetan, urriak dira oraindik ere Leongo Mendieir buruzko argitarapenak. Horrexegatik ez da oso arraroa orain dela urte asko agortutako koadernotxo apal haietan agertzen ziren deskribapen eta mapak fotokopiatan eramatzen dituzten ibiltariekin gurutzatzea.

Hala ere argi dago mendi hauei buruzko lan dibulgatzalea bermatzeko gai diren pertsona adituak badaudela. Monografiko hau sinatzen duten lankidetza baliotsuek, zeinetaz harro

sentitzen garen, erakutsi egiten dute hau. Zeren proposamen erakargarri asko baitago eta seguru gaude Leongo mendi eder eta ezezagunenai buruz – eta oraindik ezezagunagoak diren Galiziakoei buruz – prestatu dugun aparteko ale hau, hots monografiko hau hostokatzen duzuenenan, animatuko zaituztela berauek bisitatzen eta behar bada eragina izango duela mendi-taldeetan beren irtera-egutegietan sar ditzaten mendi hauek.

Baina ez dugu aukera galdu nahi beste iruzkin egin gabe. Ale honen diseinua planteatzean arazo endemiko batekin egin dugu topo berriro, Pyrenaican eta oro har: ahalegin guztiak egin arren, apenas lortzen dugu emakumezkorik inplikatzerik zeregin hauetan. (Askoz ere urrutia lego ke idazlaritza-batzordean parekidetasuna lortzea). Zail dugu: emakumezko bat fitxatzen dugunerako, munduko eskalatzailerik onena bihurtzen da edo Federakundearren presidentziara egiten du salto. Partaidetasun femeninoa behar dugu – idazteko zaletasuna duten emakume mendizaleak – Pyrenaicaren idazlaritzan. Eskeintzen dugun ordaina inbidiagarria da: inolako saririk errezipitu gabe, aukera izango duzue zuon astiaren zati bat dedikatzeko mendi-zaletasuna bultzatzen, beti ere natura babesteko konpromezutik abiatuta.

Unas reflexiones al volver a León

Se diría que no ha pasado el tiempo por los Montes de León desde que efectuamos el trabajo de campo para redactar el fascículo de Rutas Pyrenaica, que se publicó en junio de 1989. Pese a la proliferación de la minería a cielo abierto, que ya existía en aquella época, al volver a recorrer sus cumbres y valles no hemos apreciado grandes cambios en el paisaje. Quizá lo más llamativo sea que algunas aldeas abandonadas están siendo recuperadas, aunque sólo sea como segundas residencias.

Tampoco ha cambiado mucho la literatura existente sobre ascensiones y recorridos. Tal vez es que la zona no ha despertado todavía el interés de las empresas editoriales, que sin embargo publican hasta la saciedad acerca de los Picos de Europa. En un momento en el que se multiplica la información sobre las atracciones montañeras de tantos sitios, siguen siendo escasas las publicaciones sobre los Montes de León. Por eso no resulta muy extraño cruzarse con caminantes que portan photocopies con las descripciones y los mapas que aparecían en aquellos modestos cuadernillos, agotados hace años.

Sin embargo está claro que hay personas expertas, capaces de garantizar la labor divulgadora sobre estas

montañas. Nos lo demuestran las valiosas colaboraciones que firman este monográfico, y de las que nos sentimos orgullosos. Porque hay muchas propuestas atractivas y estamos convencidos de que cuando hojeéis este número extraordinario, es decir monográfico, sobre las hermosas y desconocidas montañas de León – y las todavía más desconocidas de Galicia- os animará a visitarlas y quizás inducirá a los clubs a incluirlas en sus calendarios de salidas.

Pero no queremos desaprovechar la ocasión para hacer otro comentario. Al plantearnos el diseño de este número nos hemos vuelto a topar con un problema endémico, en Pyrenaica y en general: por más esfuerzos que hacemos, apenas conseguimos implicar en esta tarea a las mujeres. (Mucho más lejos estaría el objetivo de lograr la paridad en el equipo de redacción). Lo tenemos difícil: para cuando conseguimos fichar a una mujer, se convierte en la mejor escaladora del mundo o se encumbría a la presidencia de la Federación. Necesitamos participación femenina-montañeras con afición a la escritura en la redacción de Pyrenaica. La compensación que ofrecemos resulta enviable: sin recibir ninguna retribución a cambio, tendrás ocasión de dedicar parte de vuestro tiempo libre a fomentar la afición al montañismo, desde el compromiso de proteger la naturaleza.

Luis Alejos
Txomin Uriarte